
7

تدبیر مسعود پزشکیان در تحولات اخیر بسیار تعیین کننده بوده است. اگر به جای پزشکیان، سعید جلیلی رییس جمهور بود، ایران 
امروز احتمالا درگیر جنگ بزرگی شده بود که نتایج غیر قابل پیش بینی داشت.

بهزاد نبوی فعال سیاسی مطرح کرد:

ضرورت های ورود به عصر تازه
سرویس سیاسی - بهــزاد نبوی در گفت وگو 
یی ضمن بازخوانی تحولات داخلی و منطقه ای از 

ضرورت های ورود به عصر تازه می گوید.
 بهزاد نبوی می گوید باید مراقب شیطنت های 
اســراییل و همفکرانش در داخل باشیم. چون ما در 
داخل کشــور تعداد زیادی از همفکران اسراییل را 

در سطوح بالا داریم.
 بخشهایی از مصاحبه بهزاد نبوی را  در ادامه 

می خوانید:
 شرایط منطقه پس از رخدادهای اخیر 
در لبنان و سپس ســوریه بسیار حساس 
شده است. اسراییل تلاش می کند پای ایران 
و امریــکا را به یک منازعــه باز کند. در این 
شرایط ایران برای تحقق منافع ملی اش چه 

باید بکند؟
 هرچند تنازعات ایران با اســراییل به نسبت 
هفته های گذشته اندکی فروکش کرده اما هنوز هم 
باید مراقب شیطنت های اسراییل و همفکرانش در 
داخل باشــیم. چون ما در داخل کشور تعداد زیادی 
از همفکران اســراییل را در سطوح بالا داریم. یعنی 
برخی افراد و جریانات زمینه اجرای همان کاری که 
اســراییل قصد انجام آن را دارد و می خواهد ایران 
را مســتقیما وارد میدان جنگ با امریکا کند، فراهم 

می کنند.
 اینکه برخی افراد و جریانات ناخواسته 
به گونه ای رفتار کنند که منافع اسراییل در 
ایران تامین شــود، یک بحث است، اما بحث 
نفوذ مســتقیم اســراییل در داخــل ایران، 
موضــوع متفاوتی اســت. واقعا یک چنین 

اعتقادی دارید؟
 سال هاست که من این بحث را مطرح کرده ام 
که ما عوامل نفوذی اســراییل را در ســطوح بالای 
کشــور داریم. حتی زمانــی از من درباره این مورد 
بازپرســی هم کردند. زمانــی از بچه های بند 350 
اوین شــنیدم که 2نفر جاسوس را که در دفتر یکی 
از حضرات با نفوذ و بلندمرتبه دستگیر شده بودند 
در بند 350 اوین، زندانی کرده بودند. همه زندانیان 
در جریان حضور آنها در زندان بوده و از آن با خبر 

بودند. یکی از این 2نفر هم اعدام شدند. 
اخیرا هم شایعاتی درباره نفوذ گسترده اسراییل 
در جریان شهادت سید حسن نصرالله و جانشین او 
صفی الدین و... مطرح شــده که البته مسوولان باید 
دربــاره آن توضیح دهند. به هر حال نمی توان انکار 
کرد که پروژه نفوذ در سطح گسترده در کشور وجود 
دارد. من این بحث را زمانی مطرح کردم و بعد برای 

بازپرسی فراخوانده شدم.
 ایــن صحبت ها مربوط به چه ســالی 

است و نتیجه آن چه شد؟
 حدود 3ســال قبل این موضوعات را مطرح 
کردم و مرا به بازپرسی بردند. منتظر قرار مجرمیت 
و بازداشت و این حرف ها بودم که دیدم خبری نشد. 

وکیلم دکتر صالح نیکبخت پیگیر موضوع بود 
و مشخص شــد که قرار عدم پیگرد برای من 

صادر شده است.
 در شــرایط فعلی به نظر شما چه 

راهبردی باید پیش گرفته شود؟
 اجتناب از جنگ جدید با اســراییل، ادامه 
مذاکرات بــا اروپا خصوصا در دوره ترامپ و 
تــاش برای احیای چیزی شــبیه برجام، جدا 
کردن خرج اســراییل از امریکا و یکی نکردن 
حســاب این دو )حداقل در دوره بایدن کم و 
بیش واقعیت داشت و در دوره ترامپ می توان با 
درایت راهبرد پیشنهادی را پیش برد( ما سودی 

از متحد کردن امریکا و اسراییل نمی بریم.
 راهبردهــای دولــت درخصــوص 
رخدادهای بیرونی تلاش برای تنش زدایی 
بوده است. اما اگر به جای مسعود پزشکیان 
رقیب او رییس جمهور می شــد، باید منتظر 

چه تحولاتی بودیم؟
 تدبیر مسعود پزشکیان در تحولات اخیر بسیار 
تعیین کننده بوده است. اگر به جای پزشکیان، سعید 
جلیلی رییس جمهور بود، ایران امروز احتمالا درگیر 
جنگ بزرگی شــده بود که نتایج غیر قابل پیش بینی 
داشت. البته خوشبختانه سایر سران قوا )قوه قضاییه 
و مقننــه( هم مواضع تنــدی در قبال موضوعات 

منطقه ای نداشتند. 
این رویکردهای مقامات مســوول و روسای 
قوا باعث شد علی رغم همه شعارها و سر و صدایی 
که تندروها راه می اندازند، کشور به سمت تندروی 
سوق پیدا نکند. معتقدم از نظر نظامی ایران طلبی از 
اســراییل ندارد. هم در عملیات وعد صادق 1 و هم 
در وعد صادق 2، ایران پیش دســتی کرد و اسراییل 
هــم واکنش خفیفی نشــان داد. اگر وعده صادق3 
انجام نشــود ایران چیزی را از دست نداده و اتفاقا 

ابتکار عمل را هم در دست دارد. 
در ایران دو دسته کلی طرفداران تقابل 
با اســراییل و امریکا و طرفداران مذاکره و 
رابطه با امریکا وجود دارد. شــما  اشــاره 
کردید کــه ایران در مواجهه با امریکا، اروپا 
و سایر کشورهای منطقه باید تنش زدایی 
را در پیش بگیرد، چرا فکر می کنید مذاکره و 
رابطه با امریکا و غرب منافع ایران را بیشتر 

محقق می کند؟
 در پرســش شــما به دو دسته کلی طرفداران 
تقابل و طرفداران رابطه اشــاره شد. مشهود است 
که من طرفدار دیپلماســی، تنــش زدایی و مذاکره 

هســتم. معتقدم حتی برخورد ما با اســراییل باید 
برخورد سیاسی و پیگیری موضوع از طریق مجاری 
بین المللی و پیگیری های حقوقی باشد، از این طریق 
نقشــه نتانیاهو را می توان خنثی کرد. مذاکراتی که 
اخیرا ایران با کشــورهای اروپایی انجام داده از نظر 
من بسیار سازنده است. مذاکره با اروپا باید ادامه پیدا 
کند. نباید این دیدگاه مطرح شود که اروپاییان وزنی 
به اندازه امریکا ندارند یا عهدشــکن هستند و... ما 
باید شرایطی فراهم کنیم که اروپاییان از موضع تند و 
تیزی که در مواجهه با ایران دارند، عقب نشینی کنند.
 مذاکراتــی که صــورت گرفــت و ادامه دار 
خواهد بود قطعا مثبت است. ایران نباید رفتارهای 
تحریک آمیز داشته باشد. تحریک ما، یعنی حمایت 
بیشــتر امریکا از اسراییل و مقابله بیشتر با ما. حتی 
اگر قرار باشــد ایــران در تنازعی حضور یابد، این 
تنازع با اســراییل اســت. چرا باید ایران با امریکا 
بجنگد؟ اساسا آیا ایران توان جنگ با همه جهان را 
دارد؟ تندروهایــی که بر ناقوس جنگ می کوبند یا 
به واقعیت ها توجه ندارند یا اینکه همفکر اسراییل 

هستند.
 مــردم از چه راهــی می توانند وضع 
نامطلوب موجود را به وضع مطلوب مورد 

نظر خود تبدیل کنند؟
 من وقتی به مسیر طی شده نگاه می کنم، 3 راه 
بیشــتر برای تبدیل وضع موجود به وضع مطلوب 
نمی شناســم. یکی از راه ها، انقاب اســت که من 
همواره گفته ام )پــس از زندان دوم( دیگر ضد هر 
انقابی شده ام. نه فقط انقاب ایران بلکه هر انقابی، 
در راس همه انقاب ها هم مخالف انقاب فرانسه 

هستم.
 گفته می شود انقاب فرانسه آمده بورژوازی 
را جانشین فئودالیزم کند! من در زندان دوم، مطالعه 
کردم و متوجه شدم، همه کشورهای اروپای غربی 
این مرحله را طــی کرده اند، بدون اینکه یک مورد 
گیوتین هم بالا و پایین برود و بدون اینکه سر و کله 

یک روبســپیر جاد هم پیدا شود! تبدیل فئودالیزم 
به بورژوازی با این همه جنایت و کشــت و کشتار 
چه حُسنی داشت؟ بنابراین یک راه تغییر را انقاب 
می دانم. حتی یک مورد از این انقاب ها از انقاب 
فرانســه و الجزایر گرفته تا انقاب کوبا، روسیه و... 

موفق نبوده اند. 
 وقتی در جریان زندان ســال 88 به مرخصی 
می آمــدم و جوان ها به دیدن من می آمدند و درباره 
دگرگونی های بنیادین صحبت می کردند، می گفتم: 
»بچه هــا ما ایــن راه را )راه انقاب را( رفته ایم و به 
اشــتباه بودن آن پی برده ایم. تــازه در انقاب ما به 
اندازه انقاب فرانسه، گیوتین بالا و پایین نرفت. )به 

نسبت کمتر بود(
 راه دوم برای تغییر، دخالت خارجی اســت. 
قبل از حمله امریکا به افغانستان و عراق، بسیاری از 
ایرانیان فکر می کردند چه معجزه ای! امریکا می آید 
و رژیم های استبدادی را سرنگون می کند و ما نفس 
راحتی کشــیده و آزاد می شویم. حداقل 2 همسایه 
شــرقی و غربی ما، دچار این روش شــده اند. البته 
اوضاع عراق پس از 20 ســال در حال بهتر شــدن 
اســت، اما افغانستان هنوز هم بحران دارد. بنابراین 

راه حمله خارجی هم راه مطلوبی نیست.
 می ماند راه ســوم که راه اصاحات است. در 
دولت خاتمی عاوه بر انسجام اجتماعی و مشارکت 
عمومی، بهترین آمارهای اقتصادی در دوران پس از 
انقاب ثبت شــد. در حوزه سیاست خارجی ایران 
به اندازه ای رشد کرد که بنا به خواست دولت ایران 
سال 2001 به نام سال گفت وگوی تمدن ها شناخته 
شــد. امروز هم اگر سیاست عدم درگیری نظامی، 
فعال بودن در عرصه سیاســت خارجی و در عین 
حال عدم فشار اقتصادی به مردم را در پیش بگیریم 

نتایج خوبی برداشت می کنیم.
 ایــن روزهــا دولت بحــث ضرورت 

افزایش قیمت حامل هــای انرژی را مطرح 
می کند. درباره این ایده دولت نظری دارید؟
 همــه می دانیم بحران های فراوان اقتصادی از 
جمله بحران های ناشی از تحریم، تورم و... کشور را 
گرفتار کرده و دولت با ناترازی های بسیاری روبه رو 
اســت، اما باید از معیشت مردم حفاظت کرد. این 
حفاظت می تواند بــا ارزان تر فروختن همه کالاها 
معنــا پیدا کند. معتقدم الان وقت فشــار اقتصادی 
وارد کردن به مردم نیست. فشار اقتصادی، موضوع 
انسجام اجتماعی که می توانست در دولت پزشکیان 

افزایش یابد را خدشه دار می کند.
 دولت ابتدا باید در حوزه سیاســت خارجی 
درست عمل کرده و تحریم ها را رفع کند یا کاهش 
دهــد. وقتی ایــن اتفاق رخ دهد، شــاخص های 
اقتصادی در مســیر بهبود قرار می گیرند. دولت اگر 
دستش برای برخی اصاحات ضروری بسته است، 
می تواند مانند دهه 60 و در ایام جنگ، توزیع عادلانه 

نیازهای اساسی مردم را برنامه ریزی کند.
 منظور شما برقرار ساختن دوباره ایده 

کوپنی کردن نیازهای مردم است؟
 در آن زمان )دهه 60( به ما ناسزا می گفتند که 
کوپونیزم یعنی کمونیسم! هر اسمی که این سیاست 
داشته باشد، حداقل نیازهای مردم را با قیمت ثابت 
و قابــل قبول تامین می کند. این روند البته تا زمانی 
باید ادامه یابد که مشکات حوزه سیاست خارجی 
و تحریم ها حل شود. من در یک کانال خبری عضو 
هستم که اتفاقا طرفدار اصاح طلبان هم هست. در 
این کانال هر روز مژده چند گرانی اساسی و درست 
و حسابی داده می شود! مگر مردم چقدر توان دارند؟
 درست است در حوزه سیاست خارجی، عدم 
درگیری نظامی، حل مشــکات سیاست خارجی 
و...به انســجام کمک می کند اما نباید فراموش کرد 
گرســنگی و فقر مردم اثرات این تاش ها را خنثی 
می کند. خاطرم هســت زمان دولت 8ساله مهندس 
میر حسین موسوی و قبل از آن دولت شهید رجایی، 
افراد مســوول و بانفوذی بودند که معتقد به 
آزادســازی قیمت ها، حاکم ســاختن نظام 
اقتصادی عرضه و تقاضــا و موارد اینچنینی 
بودنــد، اما نباید اجازه داده شــود انســجام 
اجتماعی کشــور که با کارهای خوب دولت 
مانند عدم اجرای لایحه حجاب و عفاف، رفع 
فیلترینگ و... در حال بهبود یافتن است بی اثر 

شود.
 من به  شــدت مخالف گران کردن اقام 
اساسی و مصرفی مردم در شرایط فعلی هستم. 
مســوولیتی ندارم اما به عنوان یک شــهروند 
مخالف این افزایش قیمت ها هســتم. دولت 
برای اینکه بتواند سیاست های خود را تداوم بخشد 
باید از موج گرانی ها جلوگیری کند. حتی اگر کالا و 
خدماتی گران شده تا زمان حل مشکل تحریم ها باید 
به وضعیت ســابق بازگردد. امروز هم که حاکمیت 
تقریبا به دولت اجازه حل برخی مشکات را داده، 

دولت باید از این فرصت استفاده کند.
 نمی شود با شما صحبت کرد و درباره 
قانون حجــاب و عفاف که این روزها توجه 
بســیاری از ایرانیان را جلب کرده، صحبت 
نکرد. نظر شما درباره قانون حجاب و عفاف 

چیست؟
نظرات من درباره این قانون مشــخص است. 
مــن مخالف حجاب اجباری هســتم. تا جایی که 
من می دانم و احســاس می کنــم، کل حاکمیت با 
این قانــون و این نوع برخوردهای ســلبی موافق 
نیســتند. موضوعاتــی مانند حجــاب و عفاف و 
فیلترینگ، مذاکره و... ازجمله این موارد هســتند. 
اگر حاکمیت موافق اجرای قانون حجاب و عفاف، 
تداوم فیلترینگ و عدم گفت وگو و مذاکره با غرب 
و... بود، شــک نکنید دولت پزشکیان نمی توانست 

این گونه درباره این موضوعات مانور دهد.
 من نگران این قانون و سایر موارد سلبی نیستم. 
معتقــدم یک چنین مواردی را به مرگ می گیرند تا 
دولت به تب راضی شود. مشخص است کدام افراد 
و جریانــات و کدام تیپ ها در مجلس دنبال انجام 

این کار و این رویکرد هستند. 
طیف های تندروی شــناخته شــده دنبال این 
برخوردهای ســلبی هستند. مردم نباید زیاد نگران 
این موارد باشــند. برخی فکر می کنند اگر مســاله 
فیلترینگ و حجاب آن گونه که ما فکر می کنیم انجام 
شود انسجام اجتماعی به صددرصد می رسد. دولت 
نباید از اقتصاد غافل شــود. مشکات اقتصادی هم 

کاما قابل حل است.

ســرویس سیاســی - یک 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
اســامی گفت: ما مگر به مردم به 
دلار حقوق می دهیم که می خواهیم 
قیمت بنزین و ســایر قیمت ها را به 
دلار و جهانــی از مردم بگیریم؛ ما با 
این موضوع موافقیم که به کارگران 
و کارمنــدان بــه دلار حقوق دهیم 
بعد این صحبت ها را داشته باشیم. 
مجتبی یوســفی درباره این که این 
روزها به جای آن که به مشــکات 
اقتصادی و معیشتی مردم پرداخته 
شود، اخباری مانند افتتاح کلینیک بی حجابی، رجیستری آیفون، افزایش قیمت 
خودرو و... منتشــر می شود که و برخی گایه می کنند که چرا مطالبات معیشتی 
نادیده گرفته می شود، گفت: نیاز مردم امروز توجه به معیشت آنان است.معتقدم 
آدرس غلط دادن دو قطبی ایجاد می کند.این عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
اســامی یادآور شد: هر کسی در طول تاریخ دوقطبی  ایجاد کرده است؛ حال از 
دو قطبی سفید و سیاه گرفته تا دو قطبی حق و باطل، اصاح طلب و اصول گرا، 
قومیتی و مذهبی، در واقع می خواســتند ذهن مخاطب را دچار خطای شناختی 
و راهبردی کنتند تا ناکارآمدی خود را بپوشانند. وی با اشاره به اینکه مردم  گله 
دارند و می گویند چگونه است که در زمان جنگ برق مردم تأمین می شد، اما امروز 
در پائیز برق  کشور  قطع می شود، عنوان کرد: قطعا هم در دولت قبل اشکالاتی 
بود، بله ناترازی هایی در حوزه صنعت وجود داشت اما در دولت شهید رئیسی 
برق خانگی قطع نمی شد.یوسفی ادامه داد: در حوزه اجرای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان که دغدغه امروز بازنشستگان است چه کردیم؟ این کار بنا بود برای 
همه صندوق ها اجرایی شــود؛ دولت بگوید چرا لایحه دو فوریتی که توســط 
دولت قبل برای افزایش حقوق حداقل بگیران بازنشسته تأمین اجتماعی و دیگر 

صندوق ها ارائه شده بود، پس گرفته شد؟ 
وی با بیان این که دولت اگر امروز اشکالی می بیند برای این که ناترازی جبران 
شود ما آماده همکاری هستیم، عنوان کرد: من شخصاً به چند نفر از وزرای دولت 
به دلیل ناکارآمدی، عدم برنامه و همچنین مواضع و ســوابق گذشــته آنان رأی 
ندادم اما قاطبه مجلس همراهی کامل را با دولت انجام داده اســت که این اتفاق 
یک بار در دولت اصاحات رخ داد و این به معنای همراهی کامل مجلس است. 
این نماینده مجلس افزود: مجلس در بودجه با اشــکالاتی روبرو اســت، 
ما نگران افزایش قیمت ها هســتیم. بحث هایی درباره بنزین دوباره مطرح شده 
است. صحبت های معاون اجرایی رئیس جمهور را ببینید؛ 160 میلیون تومان یک 
شــبه به صورت ناگهانی به قیمت برخی خودروها اضافه شد. گران شدن بنزین 
به نوعی بسیار عادی جلوه داده می شود و می گویند بنزین از آب ارزان تر است. ما 
مگر به مردم به دلار حقوق می دهیم که می خواهیم قیمت بنزین و سایر قیمت ها 
را بــه دلار و جهانــی از مردم بگیریم؛ ما با این موضوع موافقیم که به کارگران و 
کارمندان به دلار حقوق دهیم . وی ادامه داد: دو قطبی هایی همچون فیلترینگ، 
حجاب،FATF و پالرمو مطرح می شوند. بسیاری از این ها در اختیار شوراهای 
زیرمجموعه رئیس جمهور اســت.یا درباره رجیســتری موبایل، من از روز اول 
با ممنوعیت ریجســتری موافق نبودم،  اما نکته ای را هم می پذیرم که در لایحه 
بودجه سنواتی و حتی تلفیق این موضوع تصویب شود. بله، قطعاً یک موبایل 10 
میلیونی، 15 میلیونی یا حتی 20 میلیونی در اختیار همه مردم و برخی دانش آموزان 
است، این باید تعرفه اش کمتر باشد و حتی می گویم تعرفه اش باید ۴ درصد شود 
از سوی دیگر، اگر کسی می خواهد گوشی 100 میلیونی یا 150 میلیونی استفاده 
کند تعرفه اش نوع دیگری باشد به عدالت هم هست از قدیم گفته اند هرکه »بامش 
بیش برفش بیشــتر« در دنیا هم وجود دارد.این نماینده مجلس شورای اسامی 
ادامه داد: انتخابات تمام شــد، دولت می خواهد فیلترینگ را بردارد، این کار زیر 
 FATF نظر شوراهای ذیل نظر رئیس جمهور است و باید تصمیم بگیرند یا درباره
به صورت کارشناسی بحث کنند؛ این که دیگر در اختیار مجلس نیست، تصمیم 
بگیرند. ســپس در اختیار مردم و کارشــناس ها قرار دهند و بگویند به این دلایل 

ما چنین تصمیماتی گرفتیم. دو قطبی سازی یعنی فرار از پاسخگویی به مردم.
وی افزود: لایحه ای یک فوریتی برای یک نفر که آقای ظریف است آوردند، 
واقعیت را به مردم بگویند که می خواهند از ایشــان و یا یک نفر و دو نفر دیگر 
استفاده کنند. ما اتفاقا می گوییم باید از همه دانشمندان و اساتید دانشگاه هایمان 
بهره بــرداری کنیم، برای آن ها لایحــه بیاوریم و بگوییم آن ها اگر تابعیت قهری 
داشــتند و البته اگر علیه نظام نبودند که عمدتاً هم چنین نیســتند، در دانشگاه از 

آن ها استفاده کنیم اما اکنون فقط برای یک نفر می آورند.
یوســفی با اشــاره به ناترازی در حوزه برق گفت: این وضعیتی که در برق  
به وجود آمده اســت را مشــاهده می کنید، مازوت سوزی در 3 استان فقط؟ 2۷ 
استان دیگر چه گناهی کردند که هم برق شان قطع شود هم مازوت هم بسوزانند؟ 

این ها واقعیت های مردم است و مردم دچار خطای راهبردی نخواهند شد.
وی ادامه ادامه داد: از ابتدای ســال ارزش افزوده را از ۹ درصد، 10 درصد 
می گیرند و جالب است هنگام وصول ارزش افزوده ابهام وجود ندارد، اما موقع 
اجرای همسان سازی و رتبه بندی ابهام وجود دارد. در پرداخت وام ازدواج، وام 
جوانی جمعیت، وام درمان بیماری و وام مســکن آقای رئیس جمهور می گوید 
که این ها تورم زا است. در صورتی که باید جلوی وام ایران را می گرفتند بله البته 
درســت اســت که در  دولت های قبل این وام پرداخت شده است اما امروز باید 
بروند و مطالبات خود را وصول کنند.یوســفی در پاســخ به این که وام ایران مال 
چقدر است، عنوان کرد: از 2 هزار میلیارد گفته می شود اما عددهای متفاوتی وجود 
دارد؛ شفاف سازی در این زمینه ضروری است. همچنین گفته می شود که تا 6۴ 
همــت، همین یک بانــک و همین مجموعه پایه پولی را افزایش داده اند. بعد در 
مورد وام ازدواج گفته می شود تورم زا است.وی درباره این که گفته می شود در 
بودجه سال 1۴0۴ افزایش قیمت بنزین وجود ندارد اما دولت این اختیار را دارد، 
گفت: ما نگران هستیم امروز اگر  بنزین را گران کنیم، بیش از این به سفره مردم 
جواب می دهد که کوچکش کنیم. از سوی دیگر ارز اختصاص یافته به کالاهای 
اساسی، دارو و شیر خشک کاهش یافته و حالا به 11 میلیون یورو رسیده است. 
همچنین قیمت این کالاها ممکن اســت افزایش پیدا کند. این موضوعات باید 

به طور کارشناسی بررسی شوند.
این نماینده مجلس شــورای اسامی یادآور شد: مردم با تقدیم 230 هزار 
شــهید نشــان داده اند که واقعاً به نظام خود عشق می ورزند. البته ممکن است به 
ظاهر کم حجاب باشــند، اما به فرمایش حضرت آقا، این افراد هم پای کار نظام 
هســتند حال گایه هایی دارند ،مردم به نظام خود وابســته اند. لذا باید در مورد 
معیشت شان بحث کنیم، باید در بحث های کارشناسی مشکات را مطرح کنیم 
و بگوییم چرا که دو قطبی ســازی این مباحــث، مردم را دچار خطای راهبردی 

نخواهد کرد.

سرویس سیاسی - رئیس جمهور به صورت از پیش اعام نشده از سازمان 
برنامه و بودجه کشور بازدید کرد و به گفت وگو با رئیس و معاونان این سازمان 
نشست. »مسعود پزشکیان« به صورت از پیش اعام نشده به سازمان برنامه و 
بودجه کشور رفت و با رئیس و معاونین این سازمان دیدار و گفت گو کرد. در 
این نشست صمیمانه و سرزده، »سید حمید پورمحمدی« رئیس سازمان برنامه 
و بودجه کشــور و معاونان وی، به صورت جداگانه گزارش هایی از عملکرد 

این دستگاه اجرایی ارائه کردند.
ســازمان برنامه و بودجه در منظومه برنامه هــای دولت چهاردهم برای 
اصاح و ارتقای بهره وری و انضباط مالی نظام اداری کشور، در راستای افزایش 

رضایتمندی مردم از دستگاه های اجرایی جایگاه مهمی دارد.
رئیس جمهور طی روزهای گذشته به صورت سرزده از برخی وزارتخانه ها 
و دســتگاه های اجرایی همچون وزارت ورزش و جوانان، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری، وزارت راه و 

شهرسازی و سازمان اداری و استخدامی بازدید کرده است.

ســرویس سیاسی - رئیس 
مجلس شــورای اسلامی گفت: 
مجلس به هیچ عنوان هیچ تصمیمی 
بــرای افزایش قیمــت بنزین در 

بودجه 1۴0۴ نگرفته است.
محمدباقر قالیباف با حضور 
در برنامه بدون تعارف در پاسخ به 
پرسشی مبنی بر اینکه دولت مدعی 
شــده که مجلس دست ما را برای 
واردات بنزین بسته است و ناچاریم 
بنزین را گران کنیم، از نظر شما قرار 
است چه اتفاقی برای این موضوع 

بیفتد؟ گفت: در قانون هدفمنمدی که قانون دائمی اســت دســت دولت برای 
قیمت گذاری باز است و همین الان هم دولت هر تصیمی بگیرد امروز می تواند 

اجرا کند.
وی با بیان اینکه دیدیم که اخیرا هم دولت تصمیم گرفت بنزین سوپر کند 
و اجازه داد بخش خصوصی وارد کند، تصریح کرد: واقعا کشــور محدودیت 
ارز دارد برای وارداتی که بنزین را لیتری قریب به ۴0 هزار تومان خرید کند و 3 
هزار یا 1500 تومان بفروشد. به قولی اگر روی گنج قارون هم نشسته باشیم کم 
می آوریم و این مسیر درستی نیست. ولی مجلس به هیچ عنوان هیچ تصمیمی 

برای افزایش قیمت بنزین در بودجه 1۴0۴ نگرفته است.
رئیس مجلس در پاســخ به پرسشی درباره مصوبه مجلس برای واردات 
خودرو تصریح کرد: خودروســازان می گفتند که ارز نداریم در شرایطی که تا 
آبان ماه ســال گذشــته حدود 6 و نیم میلیارد دلار فقط برای واردات قطعات 
ارز در اختیار خودروســازان قرار گرفت و این تا پایان سال حتما 8 میلیاد دلار 
می شــود. چطور برای واردات قطعات ارز هست ولی برای واردات خودرو، 
ارز نباشد؟ این منطقی نیست. نمی خواهم موضوع را باز کنم ولی حتما رانت 

هایی هم وجود دارد.
قالیباف گفت: ما در مصوبه ای ملزم کردیم خودروسازان هر چقدر قطعات 

وارد می کنند نصف آن را باید خودرو وارد کنند.

سرویس سیاسی - یک عضو کمیسیون صنایع و معادن گفت: درحال حاضر 
وضعیت اقتصادی ما به جایی رسیده است که چاره ای نداریم جز اینکه به بخش 
خصوصی اعتماد بیشتری شود و مجلس نیز باید در این زمینه همکاری کند تا بار 
مسئولیت از دوش دولت برداشته شود و به بخش خصوصی واگذار شود. مصطفی 
پوردهقان درباره اینکه همیشه در بخش مسکن در بودجه سالانه تکالیفی بر عهده 
دولت ها گذاشــته می شــود اما عماً در این حوزه اتفاقات آن طور که باید پیش 
نمی رود، گفت: نه فقط در مورد مسکن بلکه در مورد هر کالایی اگر بار و تکلیفش 
را بر دوش دولت بگذاریم، قطعا اتفاقی نمی افتد، اگر اتفاقی هم بیفتد با هزینه های بالا 
و مسائل و مواردی حاشیه ای دولت ها آن را اجرا می کنند. دولت نه فقط در کشور ما 
بلکه در هر منطقه و کشوری به واسطه این که کارایی و بهره وری در مالکیت ندارد 
به دنبال حداکثر سود و حداکثر کارآیی نیست. طبیعی هم هست اگر برویم به سمت 

این که مدام تکلیف را تکرار کنیم قرار نیست اتفاق خاصی رخ دهد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن عنوان کرد: دولت ها به دلیل عدم کارایی و 
بهره وری کافی، نمی توانند به حداکثر سود و کارایی دست یابند. بنابراین، لازم است 
که تصدی گری دولت در حوزه مســکن کاهش یابد و این مسئولیت به تعاونی ها 
و بخش خصوصی ســپرده شود. در این راستا، دولت باید نقش تسهیل گر داشته 
باشد و زمین را در اختیار تعاونی ها قرار دهد و همچنین تبصره های مناسبی برای 

تسهیات مسکن فراهم کند. 
وی خاطرنشان کرد: این در حالی است که دولت ها به طور کلی در زمینه تأمین 
مسکن با چالش هایی مواجه هستند، به نظر می رسد که واگذاری این مسئولیت به 
بخش خصوصی و تعاونی ها می تواند راهگشا باشد. به عقیده کارشناسان، اگر بار 
تأمین مسکن را به دولت واگذار کنیم، احتمالاً نتیجه ای مثبت نخواهیم گرفت و در 
صورت تحقق نیز هزینه های بالایی به همراه خواهد داشت. با خانم صادق درباره 
این مســائل چندین جلســه بحث و صحبت داشته ایم و ان شاالله بتوانیم تکالیف 
مشخصی برای حل مشکات مسکن تعیین کنیم هر چند که اصاح قانون برنامه هم 
نیازمند توجه است. پوردهقان درباره این که مطرح می شود چرا به بخش خصوصی 
در این زمینه بها داده نمی شود، بیان کرد: نظام اقتصادی کشور عمدتاً دولت محور 
بوده است؛ این دولت است که حرف آخر را می زند. دولت است که تصدی گری 
دارد. دولت است که بودجه و نفت را دارد. دولت است که مالیات می گیرد؛ چون 

تصدی گری برای دولت است. 
وی افــزود: بــا توجه به اینکه ۷0 تا ۷5 درصد بودجه کشــور تحت تصدی 
دولت اســت، طبیعی است که برایش سخت باشد از فرمان رهبری در خصوص 
اصل ۴۴ قانون اساســی تبعیت کند، برایش سخت است که امضاهای طایی اش 
از بین برود. برایش ســخت اســت که هیات مدیره ها و سودها را از دست بدهد. 
درحال حاضر وضعیت اقتصادی ما به جایی رسیده که چاره ای نداریم جز اینکه به 
بخش خصوصی اعتماد بیشتری شود و مجلس نیز باید در این زمینه همکاری کند 

تا بار مسئولیت از دوش دولت برداشته شود و به بخش خصوصی واگذار شود.

یوسفی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی؛

دوقطبی سازی آدرس غلط دادن به 
مردم است

بازدید سرزده رئیس جمهور 
از سازمان برنامه و بودجه

توضیحات قالیباف درباره مصوبه واردات 
خودرو و نحوه قیمت گذاری بنزین

پوردهقان عضو کمیسیون صنایع و معادن ؛

چاره ای جز اعتماد بیشتر به بخش 
خصوصی نداریم

 دولــت ابتدا باید در حوزه سیاســت خارجی 
درســت عمل کــرده و تحریم هــا را رفع کند 
یــا کاهش دهــد. وقتی ایــن اتفــاق رخ دهد، 
شــاخص های اقتصادی در مسیر بهبود قرار 
می گیرنــد. دولت اگر دســتش بــرای برخی 
اصلاحات ضروری بســته اســت، می تواند 
مانند دهه 60 و در ایــام جنگ، توزیع عادلانه 
نیازهای اساســی مــردم را برنامه ریزی کند.
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